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Vendégségben a város-Nagy sikerrel zárult a művelődési ház által szervezett II. Karácsonyi Bisztró és 
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V Á R O S H Á Z A
Beszámoló Adony Város Önkormányzata 

Képviselő-testületének 2023. október 26-i 
rendes, nyílt üléséről

Az ülést Ronyecz Péter polgármester nyitotta meg. 
A jegyzőkönyv hitelesítők és a napirendi pontok 
elfogadását követően a képviselők elsőként a 
szociális célú tűzifa támogatás helyi szabályairól 
szóló önkormányzati rendelet módosítását fogadták 
el a Fejér Vármegyei Kormányhivatal tájékoztatása 
alapján.
A második napirendi pontban az Adonyi Hóvirág 
Óvoda és Mini Bölcsőde Szakmai Programjának 
módosítására került sor.
A harmadik napirendi pontban a képviselő-testület 
2023. évi, korábban már elfogadott közbeszerzési 
tervét a Bocskai utca felszíni vízelvezetésére 
és a Szociális Központ bővítésére vonatkozó 
fejlesztésekkel, beruházásokkal egészítette ki.
 A következő napirendi pontban a képviselő-testület a 
Bocskai utca vízelvezetésének közbeszerzési eljárása 
lebonyolításával kapcsolatos döntéseket hozott: a 
közbeszerzési eljárás lebonyolítására előkészített 
ajánlattételi felhívás és dokumentáció elfogadásáról; 
kivitelező cégek meghívásáról; a közbeszerzési 
szakértő kiválasztásáról (Csősz-Horváth Alexandra 
egyéni vállalkozó), valamint a 3 fős bíráló bizottság 
tagjairól (Csősz-Horváth Alexandra, Szabolcs László 
és Székely Krisztina).
Az ötödik napirendi pontban szereplő előterjesztés 
és határozati javaslat alapján a köztéri 
kamerarendszer fejlesztésére az önkormányzat a 
Hiteles Telekommunikációs és Számítástechnikai 
Szolgáltató Kft.-vel (8788 Sénye, Felsőhegy u. 1.) 
köt vállalkozási szerződést 14.550.000,- Ft + ÁFA 
összegben, melynek teljes összegére fedezetet 
nyújt a Fejér Vármegyei Közgyűlés támogatása. 
A képviselő-testület a beruházáshoz szükséges 
műszaki ellenőrnek Werner Tamás egyéni 
vállalkozót választotta 450.000,-Ft + ÁFA megbízási 
díjjal.
A hatodik napirendi pontban a képviselők a 
bölcsőde udvarának tereprendezéséhez, kapu 
és hulladéktároló készítéséhez beérkezett 
árajánlatokat tárgyalták meg. A legkedvezőbb 
ajánlatot az Adony Bau Kft. (2457 Adony, Hunyadi 
u. 26.) adta, akivel vállalkozási szerződést köt az 
önkormányzat, a szerződéses összeg: 3.225.515,- Ft 
+ ÁFA.
A hetedik napirendi pontban az Adonyi Szociális 
Központ intézményvezetőjének státuszbővítési 
kérelme alapján a képviselő-testület 2024. január 
1-től engedélyezte a létszámbővítést.
A következő napirendi pontban a Polgármester Úr 
tájékoztatta a képviselőket, hogy a Fejér Vármegyei 
Közgyűlés által nyújtott támogatásból működési 
kiadásra is kapott forrást az önkormányzat, így 
az önkormányzatnál szabad felhasználású forrás 
keletkezett. Javasolta, hogy az önkormányzat 
2023. évi költségvetését módosítsák a szükséges 

előirányzatokkal az önkormányzat intézményeiben 
dolgozók részére jutalom kifizetése céljából. 
A javaslatot a képviselő-testület egyhangúan 
támogatta.
A kilencedik napirendi pont: az Adonyi Egészségügyi 
Központ intézményvezetője kérelmére 
nőgyógyászati rákszűrésre 900.000,-Ft összegű 
támogatás megítéléséről döntöttek egyhangúlag a 
képviselők. 
A tízedik napirendi pontban elhangzott, hogy a 
Dunaújvárosi Szent Pantaleon Kórház 2024. év 
elejére MR készülék telepítését tervezi.  Ezen 
beruházás megvalósulásához szükséges komplett 
tervdokumentáció elkészítésének finanszírozásához 
4.000.000,-Ft támogatását nyújt az önkormányzat 
a képviselők egyhangú szavazata alapján, melyre a 
Fejér Vármegyei Önkormányzattól kapott támogatás 
nyújt fedezetet. 
 A tizenegyegyedik napirendi pontban a 
Polgármester Úr elmondta, hogy a Fejér Vármegyei 
Katasztrófavédelmi Igazgatóság levélben tájékoztatta 
az önkormányzatot, hogy pályázati forrásból 
tervezik az Igazgatóság dunaújvárosi kirendeltsége 
épületének részleges felújítását. Ezen támogatás 
azonban nem tartalmazza az irodahelyiségek 
padlózatának felújítását, melyre támogatási 
kérelmet nyújtottak be az önkormányzatához. 
A képviselő-testület egyhangúlag elfogadta az 
1.000.000,- Ft támogatási kérelmet.
 A tizenkettedik napirendi pontban Ronyecz Péter 
polgármester tájékoztatta a képviselő-testületet 
az önkormányzat átmenetileg szabaddá vált 
pénzeszközeinek lekötéséről. 
Adony Város Önkormányzata a Fejér Megyei 
Önkormányzatok Kegyeleti Központ Kft.-ben 
405.000,- Ft névértékű üzletrésszel rendelkezik. 
Az év folyamán az FMÖ és a többségi tulajdonos 
Székesfehérvár Városgondnoksága Kft. abban 
állapodtak meg, hogy az üzletrészeket a 
Székesfehérvár Városgondnoksága Kft. vásárolja 
meg, ennek értelmében az FMÖ eláll vételi 
szándékától. Székesfehérvár Városgondnoksága Kft. 
megküldte üzletrész vételi ajánlatát, Adony esetében 
ez 810.000,- Ft. A tizenharmadik napirendi pontban 
a képviselők támogatták az üzletrész értékesítését.
A következő napirendi pontban Ronyecz Péter 
elmondta, hogy az önkormányzati tulajdonban álló, 
a rekultivált hulladéklerakóhoz vezető 927 hrsz-ú 
területen szeretne az önkormányzat véderdőt 
telepíteni. A ajánlattételi felhívásra három ajánlat 
érkezett. A képviselő-testület a legkedvezőbb 
ajánlatot adó Nagy András egyéni vállalkozóval 
köt megbízási szerződést 3.100.000,- Ft bruttó 
összegben. 
A tizenötödik napirendi pontban a képviselő-testület 
Adony Város területén útjavítási munkálatok 
elvégzésére beérkezett ajánlatok közül az Orinoco 
2002 Kft.-vel (8000 Székesfehérvár, Takarodó u. 9.) 
köt szerződést 1.454.475,- Ft + ÁFA összegben.
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A Bejelentések:
- A képviselő-testület munkáltatói jogkörében 
eljárva úgy határozott, hogy Ronyecz Péter 
polgármester részére 3 havi jutalmat állapít meg II. 
féléves munkájának elismerésére.
- A képviselő-testület összesen 250.000,- 
Ft támogatást nyújtott az Adonyi Gyermekekért 
Közalapítvány részére SSD kártyák megvásárlásának 
költségeihez, melyet az iskolai számítógépek 
fejlesztéséhez fognak felhasználni.
- A képviselő-testület úgy határozott, hogy 
a bölcsőde 8 férőhellyel kezdi meg működését. A 
második csoport akkor kezdi meg a működését, ha 
a csoporthoz tartozó dajka is megszerzi az előírt 
képesítését, ez 2023. december 2. napjától várható. 
- A képviselők két korábban elfogadott 
határozatot módosítottak. Mindkét döntés 
(iratselejtezés és ügyeleti díj emelése) annyiban 
módosult, hogy a forrása a vármegyei önkormányzat 
támogatása lesz, és nem az önkormányzat tartalék 
kerete.
- Ronyecz Péter polgármester bejelentette, 
hogy korábban a képviselő-testület 11.000.000,-
Ft összegű támogatást nyújtott az Adonyért 
Alapítvány részére a Sarlós Boldogasszony 
Templom tetőfelújításának költségeire, illetve a 
templom 300 rendezvény-sorozat lebonyolítására. 
A rendezvényeket sikeresen megtartották, a 
rendelkezésre álló keretből még 201.259,-Ft 
maradvány is keletkezett. 
A tető felújítására a nyár folyamán előzetes 
egyeztetéseket folytatott az elnök úr, de az akkori 
vállalkozó a munkát most már nem tudja elvégezni, 
a most beérkezett legkedvezőbb ajánlat pedig 
2.000.000,-Ft-tal meghaladja az rendelkezésre 
álló keretet. Az elnök úr kérte, hogy a korábbi 
támogatását 2.000.000,-Ft összeggel egészítse ki az 
önkormányzat. A képviselők elfogadásra javasolták 
a plusz támogatás nyújtását az Alapítvány részére.
- A Fejér Vármegyei Önkormányzattal kötött 
2023. évi támogatási megállapodás 17 millió forint 
támogatást tartalmaz bölcsődei eszközbeszerzésre 
és egyéb kiadásokra. Ezen a költségsoron volt még 
forrás, így a bölcsőde mögötti murvás parkoló 
rész kerül kibővítésre, szegélyezésre. A képviselő-
testület a bejelentések utolsó pontjában a munkára 
beérkezett három ajánlat közül az Adony Bau Kft. 
ajánlatát találta a legkedvezőbbnek. 

A Képviselő-testület ülését Ronyecz Péter 
polgármester 17.20 órakor zárta be. 

Tájékoztatom Önöket, hogy a képviselő-testületi 
nyílt ülések a lakosság által látogathatók, az ülések 
előterjesztései, valamint az ülést követő 15 napon 
belül a jegyzőkönyvei is a www.adony.hu honlapon 
megtekinthetőek. 
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Ú T I C É L U N K
Úticélunk Szlovénia 

    Novemberben elérkeztünk az év utolsó 
kirándulásához. A csoportunk 17 tagja csatlakozott 
egy többségében fiatalokból álló társasághoz. Így 
indultunk útnak a Júliai-Alpok felé.

    Az első napon a Martuljek-patak szurdokvölgyét 
jártuk be. Láthattuk a térség egyik legszebb 
zuhatagát. Azt mondják, hogy arrafelé emberi kéz 
csak annyira ér a természethez, hogy semmit ne 
rontson az élményen. Miután kellemesen elfáradtunk 
-az épített, de néhol a természet alkotta útvonalon-, 
indultunk is tovább, hiszen várt bennünket Bled 
sajátos szépségével. A várat még sikerült nappali 
világosságban bejárni, de mire a többszáz lépcsőn 
leértünk a tó partjára, ránk esteledett. Ezt egy 
cseppet sem bántuk, hiszen a kivilágítás miatt talán 
még szebb látványban volt részünk. A második napon 
egy háromórás embert próbáló túrán vettünk részt. 
A völgyeket vízesések tarkítják. A folyók smaragd 
színben pompáznak, a legelőkön tehéncsordák, 
birkanyájak legelnek. Hallani a Száva csobogását, 
látni sebes folyását, a szemétmentes környezetet, 
kell-e ennél szebb? Szlovénia jelképe és egyben 
legmagasabb pontja a Triglav, mely 2864 méter. A 
csúcsok fehérsége megtévesztett bennünket, nem 
hó fedte, hanem fehér sziklákat láttunk. A Savica-
vízesés megközelítése után következett az újabb 
kihívás. A Vogel-hegyre mentünk fel 80 személyes 
kabinos-felvonóval 1535 méter magasságig. A 
csúcsig (1922m) nem jutottunk fel csupán csak 
azért, mivel kevés idő állt rendelkezésünkre és 
nem szerettük volna lekésni a járatot visszafele. 
Egy óránk volt arra, hogy a magasból csodáljuk a 
másik gleccser tó különleges színét a Bohinj-i tavat 
és a völgyekben megbújó falvakat, körülöttünk a 
sziklákat. Visszaúton a már megszokott keskeny 
utakon, szerpentinen jöttünk le a hazafelé 
vezető útra. Az igaz, hogy a triglavi rózsával, és 
az aranyszarvú zergével nem találkoztunk, de a 
túravezetőnk utazás közben ismertette a Júliai-
Alpok térségében élő szlovén nép nemzeti mítoszát. 
Zergebak őrködött a nyáj és a magashegyi birodalom 
fölött. A hegy tündérei megbűvölték és varázserővel 
ruházták fel. Ha valaha is völgylakó ember 
nyílvesszeje vagy puskagolyója találná el a testét, a 
vércseppek a fehér sziklákra, vagy a hóra hullanak 
és nyomában csodaszép bíbor virágok fakadnak. 
Így keletkezett a triglavi rózsa. (a havasi pimpó 
piros virága) Ha az állat ebből a növényből legel, 
sebe azonnal meggyógyul, ereje megsokszorozódik. 
A fehér zergék fejedelme volt az Aranyszarvú. 
„Megsokszorozódott erejével felszántotta a gyepet, 
letarolta a dús legelőket, egymásra tornyozta a 
sziklákat. Így figyelmeztette a völgylakó embereket, 
hogy mi vár rájuk, ha tisztátalan szívvel és lélekkel, 
kapzsiságtól elvakítva, hamis szándékkal akarnak a 
magasba törni.” Emlékére szobrot is állítottak, a tó 
partjára.

    Az utolsó hónapra a már hagyománnyá vált 
összejövetelt tervezzük, ahol kiértékeljük az egész 
évben látottakat és a teljesítményünket, valamint 
tervezzük a jövőt. Valinak köszönjük az egész évi 
munkáját. Kívánok mindenkinek meghitt, békés, 
szeretetteljes ünnepeket. 

                                                                            Boldog Istvánné
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 B O R R E N D I   H Í R E K
Márton-napi újbor mustra

„A bornak Márton a bírója” tartja a hiedelem, 
azaz ezen a napon a bort mindenképpen meg kell 
kóstolni. A Duna-menti Szent Orbán Borrend Adony 
szervezésében a borok kóstolása meg is történt 
november 11-én, délután 2 órától este 7-ig a Bálint 
Ágnes Művelődési Ház és Könyvtár Lívia termében.

Schmidt Attila nagymester köszöntőjét követően 
kezdetét vette az idén 14. alkalommal megszervezett 
rendezvény. A borosgazdák nagy lelkesedéssel és 
kíváncsisággal kínálták fel és ismertették boraikat. 
A bemutatásukban elhangzott, hogy mikor történt 
a szüret, milyen mustfokkal, mely fajtából készült 
a tétel, milyen eljárással-technológiával készítették 
a bort. Abban az esetben, ha már laboráltatta a 
gazda a mustrára hozott bort, elmondta, mennyi 
ként, cukrot, illetve savat tartalmaz a labor által 
bevizsgált bor. A tételek kóstolása után a gazdák 
bírálták egymás borait és kérték a szakértő Hölgyek 
- Font Magdolna soltvadkerti borász-laboráns és 
Herczeg Gyöngyi, a tolnai régióban hegyközségi 
elnök asszonyok - véleményét, javaslatait a borok 
minőségének javítására.
A bormustrán közel 30 adonyi és a meghívott vendég 
sörédi társborrend borosgazdái is mustráltatták 
újboraikat. A sokszínű felhozatalban közel 40 féle 
bor került kínálásra, kóstolásra és véleményezésre. 
A kóstolás fehér borokkal kezdődött (vegyes fehér, 
Zenit, Generosa, Olaszrizling, Arany hárslevelű, 
Gyöngyrizling, Sauvignon blanc, Irsai Olivér, 
Cserszegi fűszeres) majd a Zweigelt és Kékfrankos 
rozékkal folytatódott és vörösborokkal záródott.
A mustra szünetében Steinmann László 
összefoglalóját hallgathattuk meg, az ez évi 
időjárásról. Nem volt egyszerű feladata idén sem 
a borosgazdáknak, hiszen volt szárazság, hirtelen 
lehullott sok eső, hőség, különféle szőlő betegségek, 
melyek nagyon nem kedveztek a szőlőfajtáknak. 
Szeszélyes volt az idei időjárás és hatásai a borokra.
Véleményem és a tapasztaltak szerint, a bor 

mustra nagyon hasznos mérföldkő a borkészítés 
folyamatában, akár kezdő, akár tapasztalt borászok 
jelennek meg a mustrán. Minden évben más-
más bor készül, nincs két egyforma évjárat. így 
mindig tanulhatnak a borosgazdák valami újat a 
borról, technológiáról, amit a következő évben 
alkalmazhatnak.
A mustrát követően részt vettünk a Vetus Salina 
Kulturális Egyesület szervezésében megtartott, 
libavacsorán. Hiszen: „ Aki Márton napján nem eszik 
libát, az majd egész évben éhezik.” Mi borrendi tagok 
ezt nem mondhatjuk el. A vacsorát jó hangulatban, 
vendégeink, barátaink társaságában fogyasztottuk 
el, melyet borozgatás, beszélgetés követett 
harmonikás zenei aláfestésével.
Minden kedves olvasónak egészségére!

(Lédeczi Gabó borlovag)

„ Köszönetet mondunk azoknak, akik adójuk 1%-át a 
Duna-Menti Szent Orbán Borrend javára ajánlották 

fel. A 400.012 Ft-ot működésre és rendezvényeink 
szervezésére fordítottuk.”
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 F Ű B E N - F Á B A N
Decemberi növényeink: mák, alma, dió.

Decemberről mindenkinek a szeretet ünnepe jut 
eszébe. Ekkor szinte minden nap fogyasztunk a 
felsorolt növényekből.
Sokunk emlékeiben él még mikor a mákot 
termesztettük és érés után betakarítottuk. Sajnos 
mostanában kevés kertben lelhető fel, pedig igen 
értékes magokat rejt az a kicsiny kis gubó.
Őshazája Nyugat -Ázsia. Több ezer éve ismerik és 
előszeretettel termesztik.  Gömbölyű vagy tojás 
alakú gubója van. Magja olajat tartalmaz, emiatt is 
termesztik.  Az éretlen mák fejek nedve az opium 
, mely gyógyszer illetve méreg is. A morphiumot 
készítik belőle. Éretlen gubóból karcolással nyerik 
ki a nedveket. Méheink nagyon szeretik mivel sok 
virágport rejtenek magukban szirmai. Többféle célra 
is használhatjuk de leginkább a gyógyszeriparban 
gyógyításra. Élelmiszer célú felhasználásakor,  
süteményekhez illetve ételek készítésére is. A díszítő 
értéke is jelentős mert a virágkötők is szívesen 
dolgoznak vele.
Magvakban igen értékes olaj található melyet 
csonterősítésre és saláta olajként használhatunk. 
Magas foszfortartalma elősegíti a kalcium 
felszívódását. Emellett C-D- E vitamin és cink 
található benne. Immunrendszerre nagy szerepe 
van, gyorsítja az anyagcserét. Gyulladáscsökkentő 
és fájdalom csillapító hatását is ismerjük.
Mákolaj ajánlott használata napi 1 mokkáskanállal. 
Ha csontritkulásra használjuk akkor napi 3x 1 
mokkáskanál olaj fogyasztása javasolt.
Szellemi teljesítő képességünkre is jótékonyan 
hat. Normalizálja a koleszterinszintet. Lassítja az 
öregedési folyamatokat. Májrák   kezelésében is 
eredményesen használják mivel csökkenti a tumor 
nagyságát.
Ünnepekor szívesen készítünk mákos ételeket 
süteményeket. Elmaradhatatlan a mákos beigli és 
a mákosguba amit nagy előszeretettel fogyasztunk 
mindannyian. Szinte tradíció ebben az időszakban. 
Alma:
Hagyományainkban, a családfő az almát annyi 
gerezdre vágja ahányan az asztal körül ülnek. Ezt 
azért tették, hogy összetartó legyen a család apraja 
nagyja. Sokhelyütt az erőt és az összetartozást 
szimbolizálja, jó egészség jelképe.  Szerelem 
gyümölcseként ismert növényünk.
Magas rostforrás. Kicsi a kalória tartalma, ezért 
diétázók is előszeretettel fogyaszthatják, magas  
ásványianyag tartalma mellett. Alma fogyasztásával 
gátoljuk a cukor felszívódását a vékonybélben  és 
igy segít a cukorbetegség megelőzésében.  Sav 
bázis egyensúlyunkat megfelelően állítja be.  
Immunrendszer erősítő hatása régóta ismert, 
kimondott C-vitamin bomba. B1 és foszfor tartalma 
elősegíti az agyi működést .
„Régi közmondás szerint: napi egy alma, az orvost 
távol tartja „

Nyersen székrekedés ellen hatásos, párolva viszont   
hasmenés ellenszere.
Almaecetet is készíthetünk mellyel napi szinten 
jótékony levet vihetünk szervezetünkbe.

Dió:
Megjelenik Húsvétkor, Luca napján és karácsonykor.  
Hagyományaink szimbolikus növénye.
Karácsonyi dió evésnek is hagyománya van. Fontos 
szimbólum, Krisztus jelkép.  Amint a dió a héjában, 
úgy rejtőzködött a Megváltó anyja méhében.”
Jó diót bontani, egészséget jelent. 
Számtalan jótékony hatással rendelkezik, rengeteg 
vitamint és rostot tartalmaz.  Omega 3 tartalma 
miatt is jelentős előszeretettel fogyasztják olaját. 
Többféle B vitamint tartalmaz. Agyműködést és 
az agyi koncentrációt jótékonyan befolyásolja 
támogatja a memória állapotát. Magas fehérje forrás 
, de igen nagy a kalória tartalma  ezt a diétázók 
vegyék figyelembe . Magas az E vitamin tartalma, 
nagyon jó haj illetve a bőr regenerálására.
Diólevél hatása: jótékony minden szervünkre, 
mely tisztít, csökkenti a gyulladásokat és 
teljes szervrendszerünket, kívül belül gyógyít. 
Alkalmazhatjuk tea, illetve pakolás formájában.  
Főzetét gyulladáscsökkentő hatása miatt fogyasztjuk 
mivel fekélyeket, sebeket egyaránt kezelhetünk vele. 
Szem betegségeknél lemosóként használhatjuk. 
Cisztákra, polipokra is jó hatékonysággal bír.
Dió olajat napi 1 mokkáskanállal fogyasszunk.
Tea készítéséhez 2dl vízet ,és 1 evőkanál diólevelet 
használjunk. Leforrázzuk és 10 perc után leszűrjük 
majd langyosan elkortyoljuk. Napi 2x3x ihatunk 1-1 
csészével betegség esetén. Megelőzésre napi 1 csésze 
javasolt. Érdemes kipróbálni mert szervezetünk 
meghálálja a törődést és az odafigyelést. Egészségünk 
lesz a válasz.
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K R E A T Í V   H Á Z I A S S Z O N Y

Mákos guba torta

Hozzávalók : 
7 db száraz kifli 
20 dkg darált mák 
6 dl tej
2 db tojássárgája
1 citrom héja
1 vanília cukor
Krém: 3 tojás sárgája
15 dkg cukor
4 dkg étkezési keményítő
1 vaníliás cukor
5 dl tej 
A tejet melegítsük fel a cukorral, vegyük le a 
tűzről, keveset vegyünk ki belőle, keverjük ki a to-
jássárgáját. Beletesszük az ízesítő anyagokat, és a 
mákot a kiflikre öntjük. Egy kerek csatos formába 
(22 cm) simítjuk, 170 fokon sütjük 35 percig . Addig 
elkészítjük a krémet az alapanyagokat, kikeverjük 
kevés tejjel. A maradék tejet forraljuk, majd a forró 
tejből kivesszük kikeverjük hőkiegyenlítés miatt, 
majd visszaöntjük a tejhez, sűrűre főzzük kavargat-
va , ezután kihűtjük. A torta és a krém kihűl összeál-
lítjuk a sütit. A kiflik  tetejére halmozzuk a krémet,  
majd 2 dl tejszínhabot felverünk, ezzel díszítjük a 
tortát. Szép és finom különleges desszert kapunk, 
dísze lehet az ünnepi asztalnak. Csodás szép ün-
nepet kívánok minden kedves olvasónknak: Kató

Tejmentes mézeskalács fűszerezésű “latte”
Ha karácsony, akkor mézeskalács. Ebben a receptek 
az ismerős ízek köszönnek vissza – ezúttal a kávéd-
ból.

Hozzávalók (1 adag)

1 csésze kávé
1 csésze mandula vagy kókusztej
1-3 evőkanál méz ízlés szerint
Fél narancs héja
½ teáskanál fahéj
¼ teáskanál gyömbér
Egy csipetnyi szerecsendió
Egy csipetnyi őrölt szegfűszeg
Növényi tejszínhab ízlés szerint
A tejet melegítsd meg és habosítsd fel. Tedd hozzá 
a mézet, és a reszelt narancshéj nagy részét. Majd 
keverd hozzá a forró kávét és főzd pár percig. Ha 
készen vagy, töltsd a tejeskávét bögrébe, tedd rá a 
tejszínhabot hintsd meg a maradék narancshéjjal és 
fahéjjal. Extra tipp: ha fokozni szeretnéd a karácso-
nyi hangulatot, tölts az italba egy kis narancslikőrt 
is, így a jókedved is garantált!
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A  H O R G Á S Z E G Y E S Ü L E T   H í R E I

Elérkezett ez évi utolsó híradásunk. Szeretnék egy 
kicsit visszatekinteni a lassan mögöttünk hagyott 
2023-as évre és egy összegzést írni az egyesületünk 
életében történt eseményekről.
Enyhe, jégmentes január-februárral kezdődött az 
év. Ez mit is jelent egy horgászegyesület életében? 
Kettősséget. Egyrészt öröm, hiszen a vízterület 
folyamatosan horgászható, nincs jéggel borított-
ság, a fogási lehetőségek megmaradnak. Másrészt a 
nyílt vízfelület vonzóvá teszi a kormoránok számára 
a területet, és folyamatosnak kell lennie a riasztás-
nak, gyérítésnek. A gyérítés és riasztás megtörtént 
halőreink segítségével, nagy károkat a kormoránok 
nem tudtak területünkön okozni. Az előttünk álló té-
len is biztosított lesz a ragadozó madarak gyérítése, 
titkárunk, Müller Gábor által megírt pályázaton ny-
ertünk pénzt lőszerbeszerzésre a MOHOSZ-tól. 1000 
db sörétes lőszer átadásra került halőreinknek, akik 
engedéllyel folytathatják a rendkívül elszaporodott 
kárókatonák gyérítését.
A tél elmúltával eljött a halak szaporodási időszaka, 
szokásunkhoz híven süllőfészkek kihelyezésével 
segítettük a ragadozók ívását. Pályázati úton nyert 
víz alatti kameránk felvételei bizonyították, hogy jó 
helyre kerültek a fészkek, minden letett ívatóhely-
ünkön beálltak a süllők, jól sikerült a szaporítás. 
A Duna a 2023-as évben tavasszal és nyáron keg-
yes volt hozzánk, a békéshalak ívási időszakában 
végig magasan kitartott vízállás volt, így az elöntött 
középső részen és a partoldalok elárasztott növé-
nyzetén jó ívási lehetőségek alakultak ki. A tartósan 
magas víz miatt az ikrák kikeltek, ivadék szempon-
tjából jó évet zártunk.
Tavasszal halgazdálkodási tervünkben vállaltakhoz 
híven, vásároltunk és vízbe helyeztünk 2000 db csu-
ka ivadékot. Elkezdődött és egész évben folyama-
tosan zajlott a rendkívül káros invazív törpeharcsa 
szelekciós halászata is. E sorok írásakor sem állunk 
meg ezzel a tevékenységgel, amennyiben a vízfelület 
jegesedése engedi, az előttünk álló télen is varsázni 
fogjuk a törpéket.
A tavasz végén nagy örömünkre az iváncsai víz-
testünkhöz bevezető út is fel lett újítva, köszönjük 
ezúton is Molnár Tibor polgármester úrnak, hogy 
kérésünket meghallgatva segítette egyesületünket!
A tavaszi telepítések a nagyon magas halárak miatt 
eltolódtak őszre. Vezetőségünk jól tervezett, az őszi 
halárak, bár még mindig magasak voltak, de jóval 
kedvezőbben alakultak, mint tavasszal. Így teljesíte-
ni tudtuk halgazdálkodási tervünk által előírtakat 
és e sorok írásakor már vízterületeinkre összesen 
9000 kg pontyot helyeztünk ki. 2023 évben először, 
az iváncsai rész intenzívebb, többszöri telepítést ka-
pott próbaképpen, elmondhatjuk, hogy sikerrel. A 

telepítések után jó fogási lehetőségek alakultak ki, 
sok horgászunk tudott eredményesen távozni part-
jainkról.
Lehetőségük volt horgásztársainknak a társadalmi 
munkákban való részvételre. Tavaszi munkánkon 
több víztestünkön egyszerre dolgoztunk, ősszel a 
középső rész vízinövény mentesítése adott több 
alkalommal munkát. Ez olyan jól sikerült, hogy a 
vöröskereszti terület horgászainknak és külsős 
segítőknek hála jól meghorgászhatóvá vált. Volt 
rendkívüli társadalmi munka is, egy elakadt halszál-
lító kocsiból az őszi esős időjárás miatt a halat kézi 
erővel kellett holtágunkba behelyezni. Tagságunk 
összetartó erejét jól mutatja, hogy rövid idő alatt 
sikerült egy olyan csapatot találni, akik ezt a munkát 
a nehéz időjárási körülmények ellenére is elvégez-
ték. Köszönet újra nekik ezért!
Hagyományosan megrendezett horgászversenyein-
ket is sikerült lebonyolítani. Május 1-én és augusz-
tus 20-án tartott horgászversenyeink eredménye-
sek voltak, jó hangulatban jó eredménnyel zárultak. 
Idén, a tavalyi kimaradt év után sikerült vezetőségi 
horgászversenyünket is megtartani, ahol bizott-
sági tagjaink, halőreink, vezetőségi tagjaink mérték 
össze horgásztudásukat egy jó hangulatú rendezvé-
nyen.
Nyári gyerektáborainkat is megtartottuk a gyerekek 
legnagyobb örömére. 2023- ban már második alka-
lommal ingyenesen a résztvevők számára 2 turnus-
ban! Ehhez kellett pályáznunk a MOHOSZ-hoz, ahol 
nyertünk, köszönhetően a pontosan, lelkiismeretes 
munkával beadott elszámolásoknak. Támogatást 
kaptunk a helyi cégektől, köszönet a gyerekek tá-
mogatásáért a Helianthus Kft-nek és a Március 21 
Kft-nek. Reméljük 2024-ben is tudunk táborokat 
szervezni!
Sajnos a fegyelmi vétségek, szabálysértések sem 
kerültek el minket. Fegyelmi bizottságunk egész 
évben dolgozott, határozatokat hozott. Halőreink 
tevékenysége nyomán több feljelentést tettünk, 
országos horgászrendet sértő ügyekben a halászati 
hatósághoz, helyi horgászrend sértése esetében az 
egyesület fegyelmi bizottságához fordultunk. 
Szeptemberben nagy sikerrel megrendeztük a II. 
adonyi halászléfőző versenyt, nemcsak horgászo-
knak. Jó hangulatú, jó időjárási körülmények között 
tudtuk az eseményt lebonyolítani, 2024-ben is várni 
fogjuk a csapatokat egy jó hangulatú versenyre!
December 10-én vár küldöttgyűlésünkre a feladat, 
hogy megvitassa és elfogadja a 2024-es évre vonat-
kozó horgászrendet és jegyárakat! Vezetőségünk sok 
munkával igyekezett egy világosabb, követhetőbb, 
egyértelműbb, egyszerűbb horgászrendet kidolgoz-
ni.
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Jegyáraink megállapítása után irodánk 2024 elején 
megkezdi az új területi jegyek árusítását! 
Irodánk nyitvatartási ideje:
 2024. 01. 01-től 03.31.-ig
Péntek: 13:00-16:00
Szombat: 12:00-15:00
2024.04.01.-től 04.30.-ig
Péntek 13:00-16:00
Időpont egyeztetésért és napijegy kiadásért hívható:
Domak István helyettes gazdasági felelős a 06-
20/777-7254 -es telefonszámon.
Felhívom kedves horgásztársak figyelmét, hogy 
egyesületünk nem SZÉP kártya elfogadóhely, így 
területi, vagy napijegyet váltani nem lehetséges 
SZÉP kártyával!
Engedélyt váltó horgásztársainkat első alkalom-
mal 2024. január 05-én pénteken várjuk, majd on-
nantól a fent jelzett időpontokban folyamatosan lesz 
jegykiadás. A covid helyzet elmúltával, már nem az 
utóbbi években megszokott módon, ablakon keresz-
tül fogunk értékesíteni, hanem irodánkon belül, a 
régi, szokott módon lesz lehetőség vásárlásra.   
Örömmel adok tájékoztatást arról, hogy a 2023-as 
évben, a Bethlen Gábor alapkezelő által meghird-
etett, Magyar Falu Program Civil Szervezetek 
részére kiírt pályázatán (Cím: Eszközök beszer-

zése szabadidős tevékenységek lebonyolításához.) 
egyesületünk 1.540.000 forintot nyert eszközbesz-
erzésre! A megnyert pénzből rendezvénysátrakat, 
sörpad, sörasztal garnitúrákat fogunk vásárolni, 
hogy a szervezett programjainkra kilátogatókat mi-
nél jobb körülmények között tudjuk vendégül látni!
Szeretném zárásként megköszönni mindenkinek az 
egész éves munkát, amivel egyesületünk, vízterül-
etünk, környezetünk előrébb jutott, gazdagodott.
Köszönöm Adony Város Polgármesterének, Ronyecz 
Péter úrnak a sok segítséget, köszönöm Molnár Ti-
bor Polgármester úrnak, Iváncsa polgármesterének 
a felénk irányuló bizalmát, segítségét!
Szeretnem megköszönni minden egyesületün-
ket segítő tagnak és nem tagnak, cégeknek, 
cégvezetőknek a baráti, segítőkész hozzáállást, 
nélkülük nem tudnánk előrébb jutni, céljainkat sok-
kal nehezebben tudnánk megvalósítani!
Végezetül szeretném megköszönni az egyesület 
vezetőségi, bizottsági tagjainak, segítőinek az egész 
éves áldozatkész, pontos, munkát! Jövőre folytatjuk!
Békés boldog karácsonyi ünnepeket és boldog új 
évet kívánok mindenkinek!

Bodó István Sándor
Adony és Környéke Horgász Egyesület

                           elnök

 

CIVIL SZERVEZETEK 
ESZKÖZBESZERZÉSI 

TÁMOGATÁSA 
2023 

 

    1 540 000 FT          
 

ADONY ÉS KÖRNYÉKE  
HORGÁSZ EGYESÜLET 

 

                              

„Ha csorog a Vince, tele a pince”
Vince-napi pincejárás az adonyi szőlőhegyen

2024. január 20.

Gyülekező és indulás: 
szőlőhegyi buszmegálló reggel 8 órakor

A nap folyamán várhatóan 5-6 pincét látogatunk meg 
az Öreg-hegyen, a Rác-hegyen és a Kápolna sorban. 

Az egyes állomásokon a gazda bemutatja birtokát és 
borait is.

Kérünk mindenkit, hogy borospoharat, némi 
harapnivalót hozzon magával!

A részvétel ingyenes, de előzetes regisztrációhoz 
kötött, amelyet a borrendadony@gmail.com e-mail 

címen vagy a 20/326-3409 telefonszámon lehet 
megtenni.
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Fenyőünnep? – a javábaól!
Dicsértessék a Jézus Krisztus!

-Milyet adhatok? – kérdezi 
nyájasan az eladó.
-Két méter körüli magas 
jó lesz! – válaszol Kovács 
úr határozottan, s közben 
a tekintete az eladót pász-
tázza: tavaly nem ő volt 
itt, olyan szedett-vedett a 
portékája, és a ruhája is ko-
szos, remélhetőleg nem fog 
átverni.
-Máris mutatom, jöjjenek 
velem! – invitálja az eladó 

Kovács urat.
-Talán azt, ott a sarokban, azt szeretném – Kovács úr 
veszít határozottságából és kérdőn tekint feleségére.
-Huszonötezer – ismerteti az eladó az árat.
-Mennyi??? – veszi át a szót Kovácsné – Ennyiért 
pont két műfenyőt tudunk venni a városban! – zárja 
le határozottan az értékesítési ceremóniát, és férjév-
el együtt sietősen továbbállnak.
------------------------------------------------------------------
-Ernőkének megrendelted az elektronikus 
zsebhümmögőt? – kérdezi Horváthné messengeren 
a szomszéd szobában netező urát.
-Mit? – értetlenkedik a férj.
-Tudod, azt a kétszázezer forintosat, amit tegnap a 
neten mutattál! Egyszer van kari egy évben – igazítja 
el Horváth urat a neje.
-Ja, azt? Persze! Képzeld, a Bagi Jani látott negyvene-
zerért is, de már csak nem fogom azt a gagyit megven-
ni. Pláne, hogy Dezsőkének is négyszázezerért vettük 
a felfújhatós távirányítós fénycsévélőt! – érkezik a 
válasz.
------------------------------------------------------------------
Csak két lehetséges változat azok közül a pár-
beszédek közül, amelyek novembertől elhangozhat-
nak családi otthonokban.
Sietek azonnal ismételni, hogy csupán a képzelet 
szülte lehetséges változatok, hiszen sok családnak 
akár egy ünnepélyesebb karácsonyi ebéd is komo-
ly anyagi nehézséget okoz. És mégis! Sokszor erőn 
felül, anyagiakról megfeledkezve igyekszünk szer-
etteink számára ezt a – mindig az idei – karácsonyt 
is emlékezetessé tenni.
Tényleg csak így tehetjük emlékezetessé? Nagyszül-
eim még petróleumlámpával világítottak, és azt is 
csak addig, ameddig tényleg muszáj volt. Karácso-
nykor otthon voltak, halat tettek az asztalra; csokolá-
dét, diót, kézzel készített babát ajándékoztak. Együtt 
voltak, beszélgettek, játszottak. Együtt játszottak, 
előkerült a megkopott kártyapakli, meg a „Ki nevet a 
végén?” és közben málnaszörppel – a felnőttek pedig 

borral nedvesítették a beszélgetés során kiszáradt 
torkukat.
Lehet, hogy az a kor sem volt jobb, csak más? Ezt már 
sosem fogom tudni nagyszüleimtől megkérdezni!
Saját és környezetem tapasztalatából, meg kuta-
tások eredményeiből azt azonban tudom, hogy mi 
emberek mindig nagy szeretettel várjuk születendő 
gyermekünket, és különös izgalom járja át a légkört 
az első baba érkezésekor. Aki csak teheti, legalább 
egy sarkot berendez, kiságyat, kelengyét, játékokat 
vásárol. Ízlelgeti, hogy milyen nevek közül lenne 
érdemes azt az egyet kiválasztani, amely néven 
szólíthatja majd a világ a kisdedet. Amennyire le-
het, a szülők tervezgetnek, próbálnak lélekben is 
felkészülni az új helyzetre. Hasonló gondossággal 
tervezzük később a születésnapok megünneplését: 
torta, ajándék, családi összejövetel.
Jelentősen megváltozik azonban a helyzet, ha egy 
számunkra ismeretlen személy születéséről vagy 
születésnapjáról értesülünk. És emberileg való-
ban egy tőlünk időben és térben igen messze álló 
születéshez, a júdeai Betlehemben, kb. 2000 évvel 
ezelőtt született Jézushoz kapcsolódik karácsony. 
Hogy Jézus élt-e, azt történeti források igazolják, 
azt azonban, hogy valóban karácsonykor született-e 
ebbe a világba nem tudjuk. Azt viszont tudjuk, hogy 
évente egyszer karácsonykor megemlékezünk az Ő 
születéséről: vannak, akik ajándéközönnel, mások 
üdüléssel, ennek okán is – egyesek munkával, ismét 
mások pedig közönnyel.
Fel kell tennünk a kérdést, mit jelent tehát a karác-
sony! A válasz egyszerű, hiszen ahányan vagyunk 
– még hívő keresztények is – mindannyiunknak 
mást. És ez jól is lenne így, ha a válaszainkból nem 
hiányozna Isten! Különösen karácsonykor minden 
kérdésünkben és minden válaszunkban annak az 
Istennek kell jelen lennie és megnyilvánulnia, aki 
úgy akar utat mutatni az embernek, hogy teljesen 
hasonlóvá válik hozzánk – a bűnt kivéve. Emberként 
születik a világba, velünk éli, örüli és szenvedi a min-
dennapokat, és élete tanúságával tanít minket annak 
igazságára, hogy „senki sem szeret jobban, mint az, 
aki életét adja barátaiért” (Jn 15,13).

Minden kedves Testvérünket várjuk december 25-
én reggel 8:30-tól az ünnepi szentmisére!

Isten áldotta, boldog, békés karácsonyt kívánok!

Dicsértessék a Jézus Krisztus!
Nagy Tamás

világi lelkipásztori munkatárs
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“A Szűz Mária Gondozóház, a Takács-család és Králl Attila asztalosmester felajánlásából megtörtént a 
szembe -oltár, az ambó és a feszület talapzatának javítása, restaurálása, amely nagyon szép lett újra, 
méltó a 300 éves templomunkhoz.”
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Az Adonyi Méhész Klub és a Bálint Ágnes Művelődési Ház és Könyvtár szervezésében november 25-én ismét 
Mézes-napra várták az érdeklődőket. Felléptek a Szent István Általános Iskola és AMI növendékei. 
Az előző évhez hasonlóan idén is  sokszínű program várta a résztvevőket. Volt mézeskalács és grillázs díszítés 
karácsonyfadíszek készítése viaszból, gyöngyfűzés, hűtőmágnes, barátságkarkötő, méhecske és papírvirág 
készítés és természetesen mézes termékek kóstolója.  A nagy kedvenc az arcfestés és a csillámtetoválás is 
nagy népszerűségnek örvendett.  Aki eljött, az már adventi koszorújáról is gondoskodhatott, hiszen mindenki 
készíthetett egy sajátot!  Zárásképpen a Buborék együttes interaktív műsorát élvezhették kicsik és nagyok 
egyaránt.

Takács Orsolya

A művelődési ház Mikulása  különleges ajándékot hozott a gyerekeknek. Mikulásváró címmel egy 
csodálatos előadással leptük meg  a város óvodásait és alsó tagozatosait. 130 óvodás és 164 kisiskolás 
arcára sikerült december 6-án mosolyt varázsolnunk! (Felléptek a Morzsák és a Kortárstánc tagozat 
növendékei. Rendező: Füsi Gyöngyi)
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K U L T Ú R A 
Édes harmonikaszó Adonyban

December 2-án a városunk vendégségbe voltak hivatalosak a Bálint Ágnes Művelődési Ház és Könyvtár 
meghívására. A tavaly már nagy sikerrel  zárult  Karácsonyi Batyus Bisztró újra megnyitotta kapuit a Kas-
télyparkban. A régi vásárok hangulatát idéző verklis szívmelengető karácsonyi muzsikával szórakoztatta az 
egybegyűlteket. Hot-dog, forró csoki, mázas alma, pillecukor várta ingyen a nagy számú érdeklődőt, a Duna-
menti Szent Orbán Borrend pedig forralt bort kínált.  A környékbeli kézműves árusok sokszínű kínálata 
között mindenki kedvére válogathatott. Aki jól viselkedett a Télapótól ajándékot is kapott. Az eső ugyan 
eleredt, de ez senki jókedvét nem befolyásolta. A művelődési ház megnyitotta kapuit, így a nap sztárja Sz-
abó Ádám harmonikaművész muzsikáját hallgatva mindenki szívébe melegség költözött, egy igazi közösségi 
élménnyé téve ezt a délutánt. Köszönjük, hogy a rossz idő sem vette el a kedveteket! Köszönjük, hogy ilyen 
sokan jöttetek! Jó volt veletek! Jövőre folytatjuk!

Takács Orsolya
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Arany Ferenc atya látja el augusztus elsejétől a 
papi teendőket adonyi Sarlós Boldogasszony 
Plébánián. Fiatal, lendületes és vidám 
egyénisége új színt hozott a helyi hitéletbe. 
Az eddigi tapasztalatiról, jövőbeni terveiről, 
elképzeléseiről kérdeztem őt.

Kérem, mutatkozzon be városunk lakóinak, mit 
lehet Önről tudni?
Arany Ferencnek hívnak. 1985. április 24-én 
születtem Székesfehérváron. Mindaddig, amíg 
jelentkeztem a papi szemináriumba, ott éltem. Ott 
jártam óvodába, általános iskolába, középiskolába. 
Székesfehérváron a Jézus Szíve Plébánián töltöttem 
be sekrestyési és kántori szolgálatot kicsit több, mint 
tíz évig. Ebben az időkeretben lehetőségem adódott 
elvégezni Veszprémben egy vegyész alapszakot is. 
2016-ban aztán jelentkeztem a Székesfehérvári 
Egyházmegye papnövendékei közé, ahová felvételt 
nyertem és Püspök atya a Központi Papnevelő 
Intézetbe küldött. Ezzel párhuzamosan a további 
tanulmányaimat a Pázmány Péter Katolikus Egyetem 
Hittudományi Karán folytattam. A papképzés és 
az egyetem öt évig tartott. Ezután felszenteltek 
diakónussá Székesfehérváron. Ezzel vette kezdetét a 
szerpapi szolgálatom.  
Miért választotta ezt a hivatást, mi volt az 
indíttatás?
 Nagyon nagy hatással volt rám 
Székesfehérváron, a lakóhely szerinti plébánia 
közössége. Elsősorban ennek a plébániának egykori 
vezetője, Kiss János plébános atya. Az, ahogyan 
vezette ezt a plébániát, az, ahogyan a hívekkel 

viselkedett, nagyban befolyásolta a döntésemet, 
hogy én is ezt szeretném csinálni az életben. Persze, 
ez önmagában még nem indokolja azt, hogy ezt 
papként kell, hogy megtegyem. Ezt azért mondom, 
mert egy világi munkahelyen is lehet jól csinálni a 
dolgokat és lehet a munkatársakkal jó és kedves az 
ember. Olyannyira meghatározó volt ez az emberi 
minta a számomra, hogy a papi jelmondatom is az 
lett, ami János atyáé volt: „Mindenkinek mindene 
lettem.” A Jóisten hívása és a szívem nyitottsága 
a papi hivatásra minden bizonnyal az Isten 
kezdeményezésének köszönhető. Egyszerűen csak 
engedtem ennek a hívásnak.
Ön szerint milyen szerepet tölt be a hit a mai 
ember életében?
 A hit az ember életében mindenek előtt 
egy többletet ad. Így volt ez mindig is, azaz nem 
csak a mai ember életében, hanem a mindenkori 
ember életében is. Nagyon sok mindenre képes 
az ember a saját erejéből, a tiszta ész fényénél 
gondolkodva és csupán azzal élve az életét. Azonban 
a Jóistenbe vetett hittel még ennél is többre képes. 
Kénytelen nagyon sokszor belátni azt az ember, 
hogy képességei végesek. Sokszor akadnak olyan 
nehézségek az életben, amikoris falnak ütközünk, 
mert, bár mindent megteszünk a saját erőnkből, de 
azok véges volta miatt nem tudunk tovább haladni, 
nem tudjuk megoldani a problémákat. Ezekben a 
helyzetekben mutatkozik meg leginkább a Jóistenbe 
vetett hitnek a szerepe. Egyrészt nyitottá tesz minket 
a transzcendensre, azaz arra, ami túlmutat a földi 
kereteken és lehetőséget ad számunkra, hogy a földi 
gondjainkat ne egyedül, hanem a Jóisten segítségével 
tudjuk megoldani, helyre tenni. Legyenek ezek a 
dolgok fizikai vagy lelki természetűek.    
Tudom, hogy ez nem egy egyszerű választ 
igénylő kérdés, de hogyan lehetne visszavezetni 
az embereket az egyházhoz, mert most ezen a 
téren, sajnos, hiányosságok tapasztalhatók? 
 Ezzel kapcsolatban azt gondolom, hogy 
leginkább azokon a személyeken múlik a az 
egyházhoz való visszavezetés, akik éppen az egyházat 
képviselik. Minden bizonnyal, ahogy nekem fontos és 
példaértékű volt Kiss János plébános atya viselkedése 
az emberekkel és példamutató magatartásával, úgy 
azoknak az embereknek is fontos a papnak, illetve 
a plébánosnak a személye, akik bármivel felkeresik 
őt. Legyen az egy irodai látogatás bármiféle 
ügyben, legyen akár egy telefonhívás, szintén 
bármilyen dologgal kapcsolatban. Aztán óriási 
lehetőség nyílik a keresztelőkön, az esküvőkön, vagy 
temetések alkalmával megérinteni az embereket és 
felcsillantani a szemüket, hogy belépjenek az egyház 
ajtaján. Véleményem szerint, az emberekhez való 
hozzáállása a papnak az a kulcs, ami kinyithatja az 
ajtót az embereknek, ami az egyházhoz vezet.
Miben látja a probléma gyökerét?
 A probléma gyökere azt hiszem, hogy a 
papok emberségében rejlik. Illetve abban, hogy a 
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pap hivatásából adódó emberszeretet jelen van-e 
ténylegesen az egyházi vezetőben. Ha ez megvan, 
akkor a nulladik lépés már teljesült is. Fontos 
dolognak tartom, hogy érezzék meg a hívek, illetve 
az emberek azt, hogy a pap őértük és a Jóisten 
ügyéért dolgozik. Abban az esetben, ha ez nem 
teljesül, akkor tényleg probléma van és lesz is, hiszen 
ekkor nagyon kicsi annak a valószínűsége, hogy az 
egyházat vonzóvá tudjuk tenni az emberek számára. 
Hogyan került Adonyba?
 A szolgálati helyünket nem magunknak 
választjuk meg. Püspök atya kinevezése kell ahhoz, 
hogy bárhol is szolgálatot teljesítsünk. Ennek az 
értelmében, idén augusztus 1-i hatállyal nevezett ki 
Püspök atya Százhalombatta és Adony plébánosává. 
Ez az oka annak, hogy most Adonyban szolgálatot 
teljesítek. 
Milyennek látja az itteni hitéletet? Mik az első 
benyomásai?
 Az első benyomásaim nagyon pozitívak. 
Mindenki, akivel eddig találkoztam legalább olyan 
örömmel fogadott, mint amilyen örömmel jöttem ide. 
Nagyon örülök annak, hogy vasárnapról vasárnapra 
majdhogynem megtelik az adonyi templom. Külön 
örülök annak, hogy egy ütőképes egyházközségi 
képviselőtestületi csapattal dolgozhatok együtt. 
Azt hiszem, hogy a városban jelen lévő nővérek 
is nagyban lendítenek a hitéleten. Amikor az 
Otthonban misézek, mindig megtelik az a fogadó tér, 
ahol a szentmisét imádkozzuk.   
Hol volt korábban plébános? Miben más ott 
a hitélet, mint például Adonyban? Vannak-e 
hasonlóságok, különbségek?
 Ez az első szolgálati helyem plébánosként. Ez 
előtt, ami két éve volt, egy évet töltöttem Budakeszin, 
mint szerpap, vagyis diakónus. Ezt követően egy 
évet szolgáltam Tatabányán, mint káplán. Ezek 
után kaptam meg a plébánosi kinevezésemet. A 
hitélet szempontjából, amit eddig tapasztaltam, 
mindig az volt a mérvadó, hogy helyben milyen 
igények merülnek fel. Így egészen más és más 
egy-egy szolgálati hely. Manapság, mivel nagyon 
kevesen vagyunk papok, emellett pedig egyre több 
feladat hárul egy-egy plébánosra, fontos az, hogy a 
világi hívek között legyenek olyanok, akik szívesen 
vállalnak valami pluszt. Ez így volt Budakeszin is 
és Tatabányán is. Én azon az állásponton vagyok, 
hogy ha van ötlet, és arra van ember, akivel jó 
szívvel együtt tudok működni, akkor a hitélet csak 
fokozódni fog Adonyban.   
Tervez-e változásokat, újításokat Adonyban?
 A megszokott dolgokhoz képest a 
változtatásokkal mindig vigyázni kell. Eddig egy 
markáns változás állt be Adonyban, mégpedig 
a misék időpontjának a megváltoztatása. Ez 
szükséges változtatás volt annak érdekében, hogy 
összhangban tudjon működni a két szolgálati 
helyem. Örömmel töltött el az a hozzáállás az adonyi 
hívek részéről, amit megtapasztaltam. Egy rossz 

szó nélkül elfogadták ezt a változást. Ezt hálásan 
köszönöm. Kezdeti újítás, ami előttünk van, az 
a rendszeres szentségimádás bevezetése lenne 
jövő tavasztól. Fontos dolognak tartom, hogy az 
imádkozás és az Istennel töltött idő ne merüljön ki a 
szentmiselátogatás kötelezettségében, hanem ezen 
kívül legyen alkalom arra, hogy a hívek el tudjanak 
jönni a templomba és csupán csak ott legyenek. Ha 
mást nem, csak nézni a Jóistent és megtapasztalni 
azt, hogy Ő is néz minket és odafigyel ránk. 
Hogyan tervezi kapcsolatot tartani a hívekkel?
 A kinevezésem a százhalombattai 
helyben lakást követeli meg. Ez azt jelenti, hogy a 
százhalombattai plébánián kell életvitelszerűen 
laknom. A csütörtöki nap kivételével mindegyik 
napon jövök Adonyba is. Személyesen tehát a 
misék előtt és után is elérhető vagyok. A keddi 
irodai alkalmon, ami kedd délelőtt van, ha nem jön 
közbe semmilyen program, akkor szintén itt vagyok 
Adonyban. A vasárnapi nap kicsit szorosabb, hiszen 
az adonyi reggeli fél 9-es mise után rögtön vissza 
kell induljak Százhalombattára, ahol 10 órakor már 
misézek. Egyébként telefonon bármikor elérhető 
vagyok. 
A fiatalabb nemzedék bevonása nagyon fontos 
feladat, hiszen ők viszik tovább a stafétát. Mi az 
elképzelése, hogyan lehetne őket megszólítani?
 Jelenleg két lehetőség kínálkozik számunkra 
erre a feladatra Adonyban. Az egyik az, hogy 
hittan tanítás folyik az általános iskolában, illetve 
az óvodában is. Ez óriási lehetőség számunkra, 
hogy a gyermekekkel találkozzunk. A hitoktatást 
egy rendi ruhába öltözött nővér tartja. Ez még 
inkább vonzó lehet a gyermekek számára, hogy 
egyház tanítását nem csak hallják, hanem olyan 
személlyel találkoznak hétről hétre, aki amit tanít, 
azt intenzíven éli is. A másik nagy lehetőség az újra 
indult cserkészcsapat Adonyban. Ide is várjuk azon 
fiatalok jelentkezését, akik a felhőtlen együttlét 
örömei mellett egészen komolyan találkozhatnak 
hitünk tanításával. Természetesen, ha igény merülne 
fel egy ifjúsági csoport létrehozásában, akkor annak 
sincsen semmi akadálya. 
Ön szerint milyen képességekkel kell 
rendelkeznie egy jó plébánosnak?
 Első sorban a pap a hivatását megélő 
lelkipásztor. Én sem vagyok kivétel. Azonban a mai 
világban egy papnak nem elegendő ezen képesség 
birtokában lenni csupán. Kikerülve a papképzést 
végző szeminárium világából egyre inkább 
kiviláglik a pap számára, hogy oda kell figyelnie 
például a plébániát és a hozzá tartozó templomot, 
vagy templomokat érintő gazdasági feladatokra 
is. Így van ez Adonyban is. Ezen kívül különféle 
épületfelújítási dolgokban is kell, hogy jártasságot 
szerezzen, hiszen nagyon kevés olyan plébániát és 
templomot találhatunk manapság, ahol azt lehet 
mondani, hogy minden rendben van. Azonban azt 
hiszem, hogy kulcsa a dolognak inkább az, hogy a 
pap tudjon olyan közvetlen munkatársakat szerezni, 
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illetve szervezni maga köré, akik segítsége nélkül 
nem lenne képes mindezen feladatokat egymaga 
ellátni. Ehhez megint csak arra van szükség, hogy 
a plébános szeresse az embereket és ne elmarja 
maga mellől, hanem inkább olyan személyiséggel 
rendelkezzen, akivel szívesen működnek együtt az 
emberek. Itt Adonyban kiváló irodista dolgozik a 
plébánián és segíti a plébános munkáját. Szintén 
egy nagyon jó és erős képviselőtestület működik az 
egyházközségben. Ezúton is szeretném kifejezni a 
köszönetemet mind az irodistánknak, mind pedig a 
képviselőtestület tagjainak.
Mi az, amit a prédikációi fő motívumának tekint, 
úgy is fogalmazhatnám mi a vezérfonal, ami 
mentén halad?
 Minden esetbe az evangélium az, amiből 
kimeríthetetlen forrást lehet meríteni. Ez azért 
is jó és elegendő, mert az evangélium, az örömhír, 
illetve a Szentírás szövegei azok nem csak egy 
több ezer éves, nagyon szép szavak és mondatok 
egymásutánja, hanem Dér Katalin teológus nő 
szavaival élve: „Az evangélium az ma történik.” 
Mindig lehet aktualizálni a ma történő eseményekre. 
Mindig lehet olyan gondolati magot találni, amit 
kifejtve nagyon is aktuális prédikációkat lehet 
elmondani. Anyaszentegyházunk kérése is ez, hogy 
elsősorban az evangélium üzenetét adjuk tovább az 
embereknek. Nekem jelenleg ez a vezérfonal és a 
jövőben is ezt szeretném folytatni.
Mik a jövőbeni tervei, elképzelései?
 Az új terep felmérése után most jelenleg egy 
lista elkészítésén és bővítésén vagyok. Ez a lista az 
elsőpéntekes hívők neveit tartalmazza majd. Ez azt 
jelenti, hogy azok a kedves hívők, akik már koruk 
miatt, vagy valami betegség miatt nem tudnak eleget 
tenni a vasárnapi misehallhatás kötelezettégének, 
azokhoz minden hónap első péntekén, vagy ahhoz 
közel eső napokban szeretnék ellátogatni és az 
Úr Jézust elvinni hozzájuk. Ebben természetesen 
számítok a lelkipásztori kisegítők munkájára is. 
Mindig aktuálisan megbeszéljük majd, hogy ki-ki 
látogatja a híveket. Erre azért is van lehetőség, mert 
az áldoztatásra a világi lelkipásztori munkatárs is 
felhatalmazást kap. Ha a gyónás és a szent kenet 
szentségének a kiszolgáltatása szükséges, akkor 
természetesen a plébános látogat az elsőpéntekes 
hívőhöz.  
Mit üzenne az Adony Újság hasábjain keresztül 
az adonyiaknak?
 Egyrészt, legyenek egészen bátrak a kedves 
adonyi lakosok, és ha bármiféle lelki természetű 
kérdésük vagy problémájuk van, keressenek bátran. 
Leginkább telefonos egyeztetés alapján, akár külön 
időpont egyeztetésével. Másrészt, legyenek egészen 
bátrak és jöjjenek el a vasárnapi szentmisére és 
csatlakozzanak az adonyi keresztény közösséghez. 
Biztos vagyok abban, hogy a Jóisten egy kedves 
gesztuson, egy kedves szón keresztül is el tudja ültetni 

a hit mustármagját a lelkekben. Adjuk meg Neki ezt 
a lehetőséget. Ezután pedig adjuk meg magunknak a 
lehetőséget, hogy ez a mustármag növekedni tudjon 
bennünk. Egészen nagy fává tudjon lenni bennünk. 
Olyan fává, ahol az ég madarai árnyékot lelnek. 
Vagyis olyan fává, aminek az árnyékában majd egyre 
nagyobb körben látják meg rajtunk felebarátaink, 
hogy érdemes az Istenhez közel lévő életet élnünk 
és a mi hitünk mustárfájának árnyéka alatt tudnak 
majd ők is felüdülésre lelni. 
Karácsony közeledik, mi lehet a mai kor 
emberének az ünnep üzenete?
 Mint minden évben, így idén is készülünk 
a Szeretet, vagyis a Karácsony ünnepére. Igazából 
a Karácsonynak, mint minden nagy ünnepnek 
az üzenete az embernek az, hogy kicsit ki tudjon 
szakadni a hétköznapokból és magát az ünnepet 
azt valóban szeretetben, meghittségben tudja 
megünnepelni, átélni. Fontos, hogy az ember, 
erre az éppen előttünk álló Karácsony ünnepére 
is megfelelő módon fel tudjon készülni. Éppen 
ezért Anyaszentegyházunk biztosít is megfelelő 
felkészülési időt, mégpedig az adventi időszakot. 
Fontos, hogy ebben a felkészülési időben az ember 
kicsit jobban oda tudjon figyelni magára, kicsit 
jobban megismerje önmagát. Gyökössy Endre kiváló 
lelkész és pszichológus szerint mindenkinek van egy 
sötét felebarátja, ami elválaszthatatlan az énjétől. 
Ennek a sötét felebarátnak az egyik tulajdonsága az, 
hogy tud nagyon ünneprontó lenni. Ezt bizonyára 
már sokunk megtapasztalta, hogy amikor készülünk 
a Szeretet ünnepére, a Karácsonyra, amit éppen, hogy 
békében és szeretetben kéne átélnünk és megélnünk, 
éppen akkor leszünk tele feszültséggel és mire 
elérkezünk az ünnephez, már inkább szeretetlenek 
vagyunk, mint szeretettel teljesek. Így tehát fontos, 
hogy megismerjük ezt a sötét felebarátunkat és 
kezeljük őt. A megismerésére pedig úgy tudunk 
szert tenni legkönnyebben, ha megfigyeljük azokat 
a tulajdonságokat a szeretteinkben, amik egyáltalán 
nem tetszenek nekünk. Nagy valószínűséggel 
azok a magatartásformák lesznek a mi sötét 
felebarátunknak a főbb tulajdonságai. Kívánom, 
hogy sikerüljön mindnyájunk számára ennek a sötét 
felebarátnak a felfedezése, elfogadása és kezelése, 
hogy Karácsonyt valóban békében és szeretettel 
teljesen tudjuk eltölteni szeretteink, barátaink 
körében!

Takács Orsolya
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S P O R T

Ragyogóan szerepelt felnőtt csapatunk az őszi 
szezonban a Fejér Vármegyei másodosztály déli 
csoportjában!
A nyári felkészülés során sikerült meghatározó, 
adonyi kötődésű játékosokkal megerősíteni a 
játékoskeretet. Ennek következtében joggal bíztunk 
az előrelépésben a tavalyi szezonhoz képest, amikor 
is a nyolcadik helyen végzett a csapat. Nehezen 
indult a szezon miután az első tétmérkőzésen 
a Fejér Vármegyei kupában 3-3- ra végeztünk a 
Velence csapatával idegenben, és mivel ellenfelünk 
alacsonyabb osztályban szerepel, ők jutottak a 
következő körbe. Ezután indult a 2023-24-es bajnoki 
évad, ahol viszont már sikerült jól rajtolnunk! A 
jelentősen megerősített Nagyvenyim csapatát 
fogadtuk az első fordulóval, ahol magabiztos 
4-1 arányú győzelmet arattunk. Első idegenbeli 
mérkőzésünkön 3-0-s győzelmet arattunk 
Előszálláson. Egy szabad nap után Sárosd csapatát 
fogadtuk hazai pályán. Gyengébb első félidő után 
6-1-es fölényes győzelemmel zártuk a találkozót. 
Majd következett az egyik pontvesztésünk az 
őszi szezon során. Nagykarácsonyban végeztünk 
igazságosnak mondható 1-1-es döntetlenre. 
Következő fordulóban a másik csoportból átsorolt 
Sárszentmihályt fogadtuk, 3-1-es győzelem született. 
A mindig presztízs jellegű Beloiannisz elleni 
összecsapás mérlege vendégként a szintén igazságos 
0-0-s döntetlen lett. Ezután viszont a hátralévő 
hat fordulóban pontot sem veszített csapatunk! 
Sorozatban szállították a fiúk a győzelmeket, így 
hazai pályán Polgárdi 3-2, idegenben Besnyő 
6-2. Majd a csúcsrangadó: a velünk egyforma 
pontszámmal első helyen álló Baracsot is sikerült 
hazai környezetben magabiztosan 3-1-re megverni. 
Ezután a hátralévő három fordulót is sikerült 
viszonylag könnyedén megnyerni, Seregélyes 
idegenben 4-0, Káloz otthon 7-1. Ez volt az őszi 
szezon legnagyobb arányú győzelme! Az utolsó 

őszi fordulóban a már erősen télies időjárásban 
3-0-ra győzedelmeskedtünk idegenben az Aba-
Sárvíz csapata felett. Érdekességként jegyeznék 
meg pár statisztikai adatot: a hat idegenbeli 
mérkőzésünkön mindössze három gólt kapott a 
csapat, négy idegenbeli összecsapáson gólt sem 
kaptunk!!! Ehhez képest a hat hazai meccsen kapott 
hét gól soknak számít. A tizenkét bajnoki találkozón 
mi szereztük a legtöbb gólt(43) és mi kaptuk a 
legkevesebbet(10) a csoportunkban. Fontosnak 
tartom megjegyezni, hogy a pályára lépő játékosaink 
átlagéletkora 24 év volt, ami szintén egyedülállóan 
fiatal, hiszen több csapatnál is az öregfiúk 
játékosokkal egészítik ki a keretet, ami azonban 
hosszú távon nem tartható fent. Szintén a kitűzött 
céljaink között szerepelt, hogy a csapat többségét 
adonyi illetve adonyi kötődésű játékosok alkossák, 
amit a mögöttünk hagyott szezonban sikerült 80 
%- ra feltornázni, ez kiváló arány, ismerve a többi 
csapat játékoskeretét. Összességében régen látott 
sikeres őszt produkáltunk, amely következtében 
magabiztosan, veretlenül vezetjük a bajnokságot! 
Ezúton is szeretnék köszönetet mondani 
mindenkinek, aki hozzájárult a csapat kiváló 
szerepléséhez és a működéshez, amely működést 
egyre nehezebb kigazdálkodni az elszabaduló rezsi 
költségek miatt. Bizony el kell ismernünk, hogy 
Ronyecz Péter Polgármester Úr, a Képviselő testület 
és Adony Város Önkormányzata hathatós segítsége 
nélkül nem tudnánk működtetni egyesületünket. 
Zárásként szeretnék kellemes karácsonyi ünnepeket 
és sportsikerekben is gazdag boldog új évet kívánni 
minden sportbarátnak és adonyi lakosnak!
Hajrá VSK! 
Hajrá Adony!

Pálinkás András
elnök
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A csapat őszi gólszerzői:
 
 BOGNÁR BENCE    9

 VUKAJLOVICS PÉTER   7

 HOLENTONER EDVIN   6

 BALOGH BÁLINT LAJOS  4 
  

 BUDAI ZOLTÁN   4 
  
 
 VIRÁG JOAKIM NORBERT  4 
  

 ANDROSOVITS BRENDON  3 
  

 FÁBIÁN MARTIN   2 
  
 
 HEGEDŰS RÓBERT   2 
  

Őszi tabella:

Helyezés                            M. Gy. D. V. LG. KG. GK. P. 
1 ADONY                              12 10 2 0 43 10 33 32
2 BARACS  12 8 3 1 33 17 16 27
3 NAGYKARÁCSONY 12 7 3 2 26 15 11 24
4 POLGÁRDI            12 7 2 3 41 16 25 23 
5 NAGYVENYIM  12 7 0 5 39 33 6 21
6 SÁROSD II.  12 5 4 3 32 23 9 19 
7 ABA SÁRVÍZ         12 5 4 3 29 23 6            19
8 BELOIANNISZ      12 5 3 4 32 18 14 18
9 SEREGÉLYES  12 3 1 8 16 44 -28        10
10 BESNYŐ  12 2 2 8 24 46 -22 8 
11 KÁLOZ                             12 2 2 8 22 60          -38        8
12 ELŐSZÁLLÁS          12 2 0 10 23 38 -15        6 
13 SÁRSZENTMIHÁLY          12          2            0            10          23         40          -17        6
14 SZABADBATTYÁN (Kizárva) 
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K R E A T Í V  K E  R T É S Z
A mélymulcs zárása és a növénytársítások
Az előző számban arról írtam, hogy milyen fela-
datok vannak ősszel a mulcsos kertben, hogyan 
készítsük el az ágyásokat. 
Decemberre már összegyűjtöttük a faleveleket, túl 
vagyunk az utolsó fűvágáson, ezeket mind beletöl-
thettük a mélymulcsos ágyásunkba. Ezen kívül még 
a konyhai zöld hulladékokat is beleszórhatjuk, va-
lamint összetört tojáshéjat és fahamut. A hamu na-
gyon jól fertőtleníti a talajt, az ágyást, sok kártevő 
nem kedveli, köztük a meztelen csigák, aki szeret-
nének a jó nedves, meleg ágyásban megbújni. A 
fahamu beszórásával elvehetjük a kedvüket attól, 
hogy nálunk teleljenek át. 
Mire megtöltjük az ágyást, már jó 50 centiméter 
magas kupachalmokat készítettünk. A fagyok beáll-
ta előtt lezárjuk egy kb. 10 centiméteres szalma ré-
teggel és tavaszig nem bolygatjuk. Ezzel a munkával 
letudtuk az őszi ásást és a tavaszi kapálást, itt ug-
yanis erre nem lesz szükség. Áprilisban kell újra a 
mulcsos kertben a feladatok után nézni. Az ülte-
téshez leginkább egy vasvillára lesz majd szüksé-
günk, amivel széthúzzuk a mulcsot és egy kis kézi 
kapára, amivel megcsináljuk az ágyásokat.  
Remélem sokan belevágtak a mulcsos kert, vagy 
kertrész létrehozásába és a hónapról-hónapra 
megjelent cikkek alapján sikerült is ezt megvaló-
sítani.  A mulcsos kertet most hagyjuk pihenni, 
tavasszal találkozunk.
Persze, hogy addig se maradjunk teendő nélkül, 
a biointenzív kertben kikelt növényeket is takar-
hatjuk télire. Nálam idén legjobban a hagymafé-
lék keltek ki. A fekete retek és a téli saláták is szé-
pek, a gyökérzöldségek talán a szeptemberi nagy 
szárasság, vagy az októberi sok eső miatt nem 
bújtak elő. Ilyen év is van sajnos. Ilyenkor decem-
berben, minden növényt vékony mulcsréteggel 
takarok. Igazából nem a növényt, hanem a földet 
szorosan mellette. Takarásra felhasználok mindent, 
amit nem raktam bele a mulcsba: fűnyesedéket, fa-
levelet, és akinek rendelkezésre ál, ág darálék is na-
gyon jó. Nedvesen tartja a talajt és valamelyest védi 
a növényt a fagytól. A tavalyi ősz-tél kimagasló volt 
gyökérzöldségekből. Jókor vetettem el kedvező volt 
az időjárás is és mire jöttek a fagyok, már nagyon 
szép szál kis répák voltak a földben. Így betakarva 
nagyon jól átteleltek és fagymentes napokon fris-
sen szedhettem ki. Ez igazi öröm a kertész lelkének 
és kincs a családnak.
Ha jól betakartuk az ágyásainkat, itt tavaszig majd 
csak a csemegézés marad feladatnak, egy-egy 
retket, salátát, hagymát behozhatunk már kora 
tavasszal. 
Amikor az ősszel vetett növények is kikerülnek a 
földből, újra veteményezünk tavasszal, kis talajlazí-
tás és növényi trágyázás után. Ehhez én mindig ül-

tetési tervet készítek, bár nem nagy a terület, amit 
művelek, mégis így nyomon tudom követni, hogy 
hogyan váltakozzanak a növények egy-egy ágyás-
ban, és főleg, hogy minek mi legyen a párja. 
Ehhez szeretnék egy kis inspirációt nyújtani an-
nak, aki eddig monogazdálkodást folytatott, hogy 
miként tegye változatosabbá a kertben az ültetést, 
akár hagyományos, akár mulcsos, vagy intenzív 
művelést folytat. 
Vannak bizonyos növények, amelyek nagyon szeret-
nek együtt:
Ilyen például a paradicsom és a bazsalikom barátsá-
ga, de nagyon kedveli még a bársonyvirágot, a fokh-
agymát is.
Az eper a fokhagymával szeret legjobban. a hagyma 
elűzi a csigákat, így nekünk is marad, ha az eper 
közé duggatjuk a fokhagymát.
A retek és a saláta is nagyon jó szomszédok, ezen-
kívül a mángold, a spenót és a sárgarépa is barátja.
A zeller a póréhagymával szeret egy ágyásban, de a 
karalábét, kamillát és uborkát is kedveli.
Krumpli vetésnél mindig kerül az ágyásba borágó, 
így a krumplibogarak meg se jelennek. A borágó 
gyönyörű növény, egyben gyógynövény is, bár már 
ritkán látni kertekben. 
A gyümöcsfák közelében nekem mindenhol van 
torma és csalán, amelyek megvédik a fákat számos 
betegségtől. 
A cukkini nagyon szereti a sarkantyúkát, amely sz-
intén gyógynövény és leveleit, virágait is fogyasz-
thatjuk. 
A szőlő közelében kamilla és izsóp van, a 
szőlőbetegségek elkerülésére. 
Körömvirágot pedig mindenhova javaslok, gyönyörű 
színe a lélekre, gyógyhatása pedig a testünkre hat. 
Fogyasztható a szirma leszárítva teának, zsírral 
felfőzve krémet készíthetünk belőle, olajba áztat-
va pedig macerátumot, amelyek bőrbetegségekre 
kitűnően alkalmazható.
kép: Növénytársítás a biointenzív kertben : hagy-
ma, paszternák, körömvirág
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Visszatekintés
a 2023. évben megvalósult nagyobb 

rendezvényeinkre

2023. április 16. – Ebben az évben is 
megrendezésre került a Tavaszi Német Táncház, 
mely a sváb hagyományok ápolásának és a közösség 
összehozásának fontos eseménye volt. A helyi 
kultúrházban összegyűlt érdeklődők megélhették 
a sváb kultúra gazdag világát Frész Rita táncoktató 
és Berendi Nándor, valamint Augustin zenészek 
vezetésével.
Az esemény délután 4 órakor vette kezdetét, ahol 
először a kisgyermekek voltak a főszereplők. 
A táncoktató vezetésével színes és vidám 
foglalkozásra került sor, amelynek keretében a 
kicsik megismerkedhettek a német néptánc néhány 
alaplépésével. A játékos foglalkozás során a gyerekek 
vidáman járták a táncokat.
A kora esti órákban a rendezvény fókuszpontjában 
a felnőttek álltak. A 17 órakor kezdődő tánctanítás 
és mulatság egyre több érdeklődőt vonzott. A 
résztvevők vidám dallamokra táncolták a népi 
hagyományokból fakadó mozdulatokat, és a német 
önkormányzat büszkén szolgáltatta az alkalmat a 
hagyományok ápolásának. A mulatság hangulatát a 
német zenék élő előadása fokozta. Berendi Nándor 
és Augustin zenészek virtuóz játékukkal, vidám 
dallamaikkal varázsolták el a jelenlévőket. 
Az Adonyi Német Önkormányzat által szervezett 
német nemzetiségi táncház olyan rendezvény, amely 
nem csupán szórakozást és táncmulatságot kínál a 
résztvevőknek, hanem fontos eszköze annak, hogy a 
sváb hagyományok tovább éljenek a településen. 

2023. június 9. – Az Adonyi Művelődési Ház június 
9-én, 18 órától egy igazán különleges eseményének 
adott otthont. Az Adonyi Daloskönyv előzetes 
bemutatójára került sor, mely rendezvényen a régi 
adonyi bálok és lakodalmak magyar és sváb dalai, 
zenéi kerültek felelevenítésre modern és megkapó 
módon.
Az eseményt a német önkormányzat köszöntője 
nyitotta meg, kiemelve a település kulturális 
örökségének fontosságát és az ilyen jellegű projektek 
támogatásának jelentőségét.
Ezt követően került bemutatásra elektronikus 
formában az Adonyi Daloskönyv egy része. A 
közönség örömére lehetőség nyílt közös éneklésre 
és daltanulásra is. A Daloskönyv tartalmazza az 
adonyiak emlékeit, életüket gazdagító dalokat, 
melyek mindig is központi szerepet töltöttek be az 
itt élők mindennapjaiban.
A kiadvány egy rendkívül izgalmas és ambiciózus 
projekt eredményeként jött létre. Kovács Dániel 
összegyűjtötte az egykori adonyi bálokban és 
lakodalmakban játszott egyedülálló magyar és sváb 
dalokat és zenéket, melyek a település egykori és 

jelenlegi zenészei és vállalkozó szellemű énekesek 
közreműködésével egy hangstúdióban megfelelő 
minőségben felvételre kerültek. 
Az Adonyi Daloskönyv, mely a 2023. év végétől 
elérhető a helyiek számára, hűen őrzi Adony ének 
és zenei hagyományait. A kiadvány nem csupán egy 
zenei kiadvány lesz, hanem egy mélyebb értéket 
hordozó közösségi projekt, mely az adonyi kulturális 
identitást tovább erősíti és gazdagítja.

2023. július 15. – A Bálint Ágnes Művelődési Ház és 
Könyvtár mögötti rendezvénytéren megrendezésre 
került július 15-én az V. Adonyi Sváb Sörfesztivál, 
amely a helyi közösség és a sváb kultúra szerelmeseit 
vonzotta. Az eseményen mintegy 200-250 fő vett 
részt, hogy együtt mulassák az időt.
Az est fő attrakciója a különböző sváb kulturális 
elemek bemutatása volt. A Madárkák Német 
Nemzetiségi Tánccsoport és a Salina Tánegyüttes 
sváb táncokkal szórakoztatták a közönséget. A 
rendezvény így lehetőséget teremtett arra, hogy a 
résztvevők belekóstoljanak a sváb hagyományokba 
és élvezhessék a német kultúra sokszínűségét.
A zenei szekcióban a Szomori Fiúk német 
nemzetiségi zenekar gondoskodott az est folyamán 
a kellemes hangulatról. A zenekar lendületes 
dallamaival, hagyományos, illetve modern német és 
magyar zenéjével még inkább fokozta az esemény 
atmoszféráját, és lehetővé tette a résztvevők 
számára, hogy a táncparketten is megmutassák 
tudásukat.
A rendezvény nem csupán a kulturális élményekre 
fókuszált, hanem a százhalombattai Kockás Kifőzde 
különleges sváb ételekkel és sörfajtákkal is készült 
a fesztiválozóknak, akik ezáltal egy igazi kulináris 
élvezetben részesülhettek.
A rendezvény kiválóan ötvözte a hagyományokat és 
a modern kulturális kifejezésmódokat, teret adva a 
múltnak és a jelennek egyaránt. 

2023. november 18. – Fejér megyében elindult a 
„Schatzkiste in Weißenburg” (Fejér megyei sváb 
kincsesláda) projekt, egy izgalmas kezdeményezés, 
melynek célja, hogy egy különleges kincsesláda 
segítségével elevenítse fel a megyéhez tartozó német 
nemzetiségi települések történeteit és kulturális 
örökségét. A Fejér Megyei Önkormányzatok 
Szövetsége Egyesület vezetésével megvalósuló 
projektben részt vesz az önkormányzatunk is. A 
kincsesládába egy hímzett falvédőt helyeztünk 
el, hozzájárulva ezzel a város német közösség 
történelmi emlékeinek megőrzéséhez.
A kincsesláda november közepén érkezett Adonyba, 
és az érdeklődők lehetőséget kaptak arra, hogy 
megismerjék annak tartalmát. Az kincsesláda 
bemutatására 2023. november 18-án, szombaton 
került sor a városi művelődési házban. Azt 
követően az adonyi városi könyvtárban pedig egy 
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hétig megtekinthetővé vált a láda tartalma egy 
minikiállítás formájában.
A projekt egyedi módon közelíti meg a kulturális 
örökség megőrzését, hiszen a kincsesláda 
településről településre vándorol, mindenhol 
újabb fejezeteket nyitva meg a német nemzetiségi 
közösségek történetéből. A résztvevőknek 
lehetőségük adódott saját kulturális kincseiket 
beletenni a ládába, ezzel erősítve az összetartozás és 
a közös kulturális identitás érzését. A Fejér Megyei 
Német Önkormányzatok Szövetsége Egyesület 
reméli, hogy ez az együttműködés és összefogás 
hosszú távon gazdagítja majd a megye kulturális 
palettáját.
Tisztelt Olvasók! Kedves Adonyi Német 
Nemzetiségi Közösség!
Az év utolsó napjai közelednek, és szeretnénk 
megköszönni mindazoknak, akik 2023-ban 
odaadóan támogatták és segítették munkánkat. 
Az együtt elért eredmények, közösen megélt 
pillanatok nagy örömet jelentenek számunkra, és 
ezek nélkülözhetetlenek az adonyi sváb közösség 
fejlődéséhez. Bízunk benne, hogy az elkövetkező év is 
tartogat számunkra új kihívásokat és lehetőségeket, 
és továbbra is számíthatunk Rátok/Önökre. 
Kellemes ünnepeket és boldog új évet kíván az 
Adony Város Német Nemzetiségi Önkormányzat 
képviselő-testülete
2024. évre tervezett programok: 
2024. február 10. – Farsangi táncház és fánk kóstolás
2024. augusztus 10. – Adonyi Sváb Sörfesztivál
2024. szeptember 7. – Sváb őseink nyomában 
kirándulás (Hajós, Nemesnádudvar)
2024. december 8. – Adonyi Sváb Advent 

Szabó - Pajer Loretta
elnök
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Nyílt nap a BoGyó Kertben

A hűvös esős időjárás ellenére összegyűlt egy kis 
lelkes csapat, akik eljöttek hozzánk. A sült tea 
kóstolás után megnézték velem a kertem, ahol 
bemutattam, hogyan készítettem elő a mélymulcsos 
ágyásokat tavaszra a palántáknak. Megmutattam 
a készülő krumplis ágyást, az apró málnakertet és 
epres ültetvényt, valamint a bio intenzív kertrészben 
előbújó növénykéket és a gyógynövénykertet.
Családi házunk „kis” konyhakertjében gazdálkodom, 
úgyhogy mindenből csak kicsi van, de ez volt a nyílt 
napom egyik célja, hogy bármilyen kis területen 
is érdemes próbálkozni, kis területen is lehet 
mulcsban termelni, gyógynövények nagyon jól 
megférnek a konyhakerti növényekkel és ha ősszel 
veteményezünk, télen is van mit csemegézni. A 
vendégek láthatták honnan és hogyan gyűjtöm a 
gyógy-és fűszernövényeket, melyeket leszárítok, 
illetve a bogyós gyümölcsöket, melyekből a sült teák 
készülnek. Lehetett válogatni gyógynövénypalánták 
és vetőmagok közt, nagy örömömre minden gazdára 
talált.  Mini vásárom vendége volt Gyulaházi 
Hajnalka, aki a szörpök és lekvárok világában alkot 
remekműveket. Köszönöm neki ezúton is a támogató 
részvételt és minden kedves résztvevőnek, hogy 
eljöttek és megismerhettelek Benneteket. Tavaszra 
újra találkozhatunk, ahol a mulcsba ültetésről, az 
intenzív kertészkedés előnyeiről beszélnénk. Várok 
mindenkit szeretettel! 

Erdélyi-Marczi Mónika

Bogyó Kert

Karácsonyi asztali díszek házilag gyümölcsből 
is készíthetők. Remek ötleteket mutatunk a 
karácsonyi asztali dekorációhoz, gyümölcsök 
felhasználásával.  Az egyik lehetőség, hogy a 
szárított narancsszeleteket fapálcára tűzdeljük, az 
alján a legszélesebbtől a tetején a legvékonyabbig. 
Ezt a pálcát ezután egy kis virágcserépbe dughatjuk, 
amelyet vattával töltünk meg. A tetejére erősítsünk 
csillag formájú díszeket.

Fotó:www.karacsonyfavilag.hu
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CÍM: 2175 KÁPOLNÁSNYÉK, FŐ U. 19/36.
TELEPHELY: 2457 ADONY, DÓZSA GY. ÚT 60.

ELÉRHETŐSÉGEK: 
+36 25 231 944

glashutter@glashutter.hu
www. glashutter.hu

TERMÉKEINK: 
SZÁLLÍTÓCSIGÁK, LÁNCOS SZÁLLÍTÓK, SERLEGES 

ELEVÁTOROK, CSIGASPIRÁL, CSIGALEVÉL, 
SZÁLLÍTÓSZALAGOK, TOLÓZÁRAK, CSŐIDOMOK, 

SURRANTÓK, EGYEDI GÉPEK GYÁRTÁSA.

SZOLGÁLTATÁSAINK: 
CNC PLAZMA VÁGÁS; ALUMÍNIUM, SZÉNACÉL, SAVÁLLÓ 

HEGESZTÉS; LEMEZHENGERÍTÉS - VÁGÁS - HAJLÍTÁS; 
EGYEDI KERÍTÉSEK, KORLÁTOK LÉPCSŐK GYÁRTÁSA; 

TECHNOLÓGIAI CSŐSZERELÉS.

ANYAKÖNYVVEZETÉS
TEMETKEZÉSI KELLÉKEK

ELHUNYT SZÁLLÍTÁS
(KÜLFÖLDRŐL IS, KÜLFÖLDRE IS)

HAMVASZTÁS
URNASZÁLLÍTÁS

SÍRÁSÁS
RAVATALOZÁS

TEMETÉS
KOSZORÚRENDELÉS

SÍRKŐBONTÁS ÉS VISSZAÁLLÍTÁS

ELÉRHETŐSÉG
2457 ADONY, ZRÍNYI U. 80.

TEL.: +36 25 271 080
+36 30 607 1310

ÉJJEL - NAPPALI ÜGYELET
+ 36 25 271 080
+36 30 607 1310

H  I R D E T É S

Horváth Krisztián
kőfaragó-kőszobrász

síremlék készítő
Gránit, márvány, műkő síremlékek 

készítése, felújítása.
2490 Pusztaszabolcs, Mátyás király utca 41.

Telefon: 0620/315-6797
e-mail: horvathk78@gmail.com

Facebook: Horváth sírkő Pusztaszabolcs

Adonyi Újság
helyi közéleti és információs havilap

alapította:
Adony Város Önkormányzata 2016.

Kiadó: BAMHK
2457 Adony, Rákóczi u. 28.

ISSN 3004-0248
Felelős szerkesztő: Takács Orsolya

Nyomdai előkészítés: Kozmér Amanda
Címlap: Schmidt - Czetli Ágnes 

Elérhetőség:
+36 70 673 1566

adonyiujsag@bamhk.hu
www.bamhk.hu/kiadoi-tevekenyseg/

adonyi-ujsag/

Nyomdai munkák:
EFO Kiadó és Nyomda Kft

2440 Százhalombatta, Nyomdász u.4.
készült 1400 példányban

Kéziratot nem őrzünk meg, és nem 
adunk vissza, azok szerkesztésének 

         AGROSZERVIZ KFT. 
 Teljes körű gépjármű javítás: 
  - olajcsere 
  - fékjavítás, fékmérés 
  - futómű ellenőrzés és javítás 
  - autódiagnosztika 
  - állapotfelvétel 
  - felkészítés műszaki vizsgára 
  Műszaki vizsgáztatás 
  Eredetiség vizsgálat 
  Gumiszerelés, centrírozás, gumiabroncs tárolás                                                        

  Klíma feltöltés 
  Árufuvarozás, rakodógépes- és földmunkák 

ÚJ SZOLGÁLTATÁSUNK: 
SZEMÉLYAUTÓK ÉS KISTEHERAUTÓK MŰSZERES 

FUTÓMŰ ÁLLÍTÁSA! 
   

  Nyitva tartás:     Hétfő-Csütörtök: 6.30 – 15.00 
                                Péntek: 6.30 – 12.30 
 
  Elérhetőség:  2457 Adony, Ady E. u. 82/2. 
                           + 36 25 231 027/126-os mellék 
                           + 36 30 586 1591           agroszervizkft@gmail.com 

Várjuk Kedves Ügyfeleinket! 
Bővebb tájékoztatásért hívjon Bennünket bizalommal! 

Köszönetnyilvánítás

Hálás szívvel mondunk köszönetet mindazoknak, akik 
Hangodi László temetésén részt vettek, gyászunkban 
őszinte részvéttel osztoztak, sírjára koszorút, virágot 

helyeztek. 
A gyászoló család


